
گروه اقتصادی - وزیر صنعت، 
معدن و تجارت گفت: رسوب کالا در 
گمرک به حداقل خواهد رسید تا تاثیر 
مناسب بر بازار را شاهد باشیم. »علیرضا 
رزم حســینی« در حاشیه جلسه ستاد 
تنظیم بازار در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: مصوبات لازم در زمینه کاهش 
رســوب کالا در گمرکات را پیگیری 
خواهیم کرد تا تسریع در ترخیص کالا 
ادامه داشته باشد. وزیر صنعت، معدن 
و تجارت با اشــاره به گزارش گمرک 
مبنی بر ترخیص ۱۶ میلیون تن کالای 
اساســی، خاطرنشان کرد: روان کردن 
ترخیص کالاهای دپو شــده از برنامه 
های جدی ایــن وزارتخانه و وزارت 
امــور اقتصادی و دارایی اســت و بر 
اساس مصوبه ســتاد اقتصادی دولت 

با همکاری گمرک نسبت به ترخیص 
کالاهای بنادر کشور اقدام کرده ایم. وی 
تاکید کرد: چهار میلیون تن کالا در بنادر 
وجود دارد کــه در حال انجام مراحل 
قانونی برای ترخیص است تا مواد اولیه 
کارخانجات تولید داخل به موقع تامین 
شــود زیرا در عرضه کالا در بازار تاثیر 
گذار است و همچنین تامین کالاهای 
اساسی نیز طبق برنامه واردات انجام می 
شود. رزم حسینی با بیان اینکه نسبت به 
تامین ذخایر کالاهای راهبردی اقدامات 
خوبی صورت گرفته اســت، تصریح 
کرد: از ذخایر خوبی برخوردار هستیم 
تا با عرضه به موقع در مقاطعی نسبت 

به تنظیم بازار اقدام کنیم.
وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
درخصوص بررســی قیمــت کالاها 

در بازار، اظهار داشــت: ۱۰۰ قلم کالا 
در دستور کار ســتاد تنظیم بازار قرار 
گرفته اســت که حــدود ۴۰ قلم از آن 
از ثبات نســبی برخوردار است و ۶۰ 
قلم دارای نوســانات قیمتی بود که با 
برنامه ریزی های صورت گرفته مقرر 
شد سازمان حمایت و دیگر نهادهای 
مسئول در جهت کاهش قیمت و تنظیم 

بازار اقدام کنند.
رزم حسینی با بیان اینکه تفویض 
اختیار بازرسی و تعیین قیمت کالایی 
به استانداران و ستادهای استانی انجام 
شده اســت، خاطرنشان کرد: بازرسی 
کالاهــا به ویــژه در بنــادر، انبارها و 
بنکداران در سراســر کشور از سوی 
ســتاد تنظیم بازار واگذار شــده است 
تا به طور متمرکزتر انجام شــود. وزیر 

صنعت، معدن و تجــارت با تاکید بر 
اینکه تمام دستگاه ها مصوبات مربوط 
به سامانه جامع تجارت را اجرایی کنند، 
تصریح کرد: بر اساس مصوبات ابلاغ 
شده از ســوی رئیس جمهوری باید 
همه دستگاه های مسئول به این سامانه 
متصل باشند تا شاهد مشکلات در این 

زمینه نباشیم.
وی افزود: دستگاه هایی نظارتی 
باید با نهادهایی که تاکنون بر اساس این 
مصوبات اقدام نکرده اند، نظارت داشته 
باشند و طبق قانون با آنها برخورد کند.

در تعیین قیمــت پایه کالاهای 

عرضه شده در بورس تجدید نظر شود
وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
گفت: بورس در شــرایط صلح یکی 
از ابزارهای مناســب برای تنظیم بازار 
بوده اســت، اما باید در شــرایط فعلی 
در خصــوص عرضه کالا در این بازار 
اقدامات خوبی صورت بگیرد و لازم 
اســت شرایط ویژه برای این بخش به 
ویژه در فولاد، پتروشیمی و نفت تنظیم 
کنیم.وی بــا بیان اینکه افزایش قیمت 
برخــی اقلام در بــازار به علت تعیین 
قیمت پایه در بورس بوده است، اظهار 
داشت: در این زمینه باید تجدید نظری 

صــورت بگیرد و امیدواریم با نظارت 
همه دســتگاه ها شاهد ثبات قیمتی در 
بازار باشــیم.به گفته وی، برای تامین 
کالاهای اساســی و اقلام مورد نیاز در 
ایــام عید نیز پیش بینی های لازم انجام 

شده است.

گروه اقتصــادی - در پی طرح 
مسئله افزایش قیمت بلیت پروازهای 
داخلی از ســوی برخــی نمایندگان 
مجلــس، دبیر انجمن شــرکت های 
هواپیمایی معتقد است که هیچ ایرلاین 
داخلی بلیت پروازهای داخلی خود را 
بالاتر از نــرخ مصوب نفروخته و اگر 
سایتی گرانفروشــی می کند باید با آن 

برخورد شود.
پــس از کشــمکش های فراوان 
بالاخــره قیمت بلیــت هواپیما برای 

پروازهای داخلی افزایش یافت اما حالا 
و پس از گذشــت حدود دو ماه از این 
اتفاق برخی نمایندگان مجلس نسبت 
به افزایــش قیمت بلیت هواپیما انتقاد 
کرده و خواهان نظارت بیشتر و برخورد 
جدی تر از ســوی سازمان هواپیمایی 

کشوری با عنوان متولی شدند.
ایــن اظهــارات در حالی مطرح 

می شود که مقصود اسعدی سامانی –
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی- در 
این باره به ایســنا گفت: هیچ شرکت 
هواپیمایی داخلی بلیت پروازهای خود 
را فراتــر از نرخی که اخیرا تصویب و 
ابلاغ شد، نفروخته است و همه ملزم به 
رعایت مصوبه شورای عالی هواپیمایی 
هســتند.وی افزود: نرخ بلیت هواپیما 

برای پروازهای داخلی در سایت انجمن 
شــرکت های هواپیمایی منتشر شده و 
برای عموم قابل مشاهده است و همه 
می توانند بــه نرخنامه مذکور مراجعه 
کرده و اگر تخلفی صورت می گیرد آن 
را به اطلاع دستگاه های نظارتی برساند 

تا با او برخورد شود.
شــرکت های  انجمــن  دبیــر 

هواپیمایی تاکید کرد: مســلما چنین 
تخلفی از سوی ایرلاین های داخلی رخ 
نداده و اگر گرانفروشــی در این زمینه 
صورت گرفته، از ســوی سایت های 
فروش بلیــت هواپیما بــوده که باید 
بــا آن ها برخــورد لازم صورت گیرد. 
شورای عالی هواپیمایی، پس از گذشت 
حدود یک ماه کشمکش درباره افزایش 

یافتــن یا نیافتن قیمت بلیت هواپیما و 
برگزاری جلسات بسیار بین نمایندگان 
ایرلاین ها سازمان هواپیمایی کشوری و 
دیگر دستگاه های نظارتی تصویب کرد 
که شرکت های هواپیمایی اجازه دارند 
نهایتا تا ۱۰ درصــد به نرخ پروازهای 
داخلی نســبت به نرخنامه به روز شده 
در خرداد ماه امســال اضافه کنند و بر 
همین اســاس اواخر آبان ماه امســال 
نرخنامه جدید برای پروازهای داخلی 

منتشر شد.

گروه اقتصادی - مشــاور و 
نماینــده وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: ایــن وزارتخانه به 
جهت صیانت از نیروی کار و وظیفه 
قانونی خود، رصد بنگاه های مشکل 
دار را به صورت جدی در دســتور 

کار خود قرار داده است.
کریــم یــاوری در دیــدار با 
سرپرســت معاونت سیاسی امنیتی 
اســتانداری هرمزگان افــزود: این 
سفر به دستور مقام عالی وزارت به 
منظور بررسی مشکلات واحدهای 
کارگــری و کارگران صورت گرفته 

و با توجه به شرایط تحریم و کرونا، 
مشکلات واحدها باید در کمیسیون 
های کارگری و کار گروه رفع موانع 

تولید، بررسی و برطرف شود.
وی اظهــار کــرد: در بحــث 
پرداخــت حقوق کارگران و تعدیل 
نیرو با توجه به تحریم ها و شــیوع 
ویــروس کرونا، هرمزگان نســبت 
به سایر اســتانها کمترین بیکاری و 

تعدیل را داشته است.
یاوری در ادامه بر حل مشکلات 
نیروهای تحت پوشش پیمانکاری 
شهرداری ها تاکید و اضافه کرد: این 

مشکلات در نشست هایی با حضور 
دســتگاهها، بانک ها و کارفرمایان 
بررســی و برای رفــع آن تمهیداتی 
اندیشــیده شود. در ادامه سرپرست 
معاونت سیاســی امنیتی استانداری 
هرمزگان گفت: هرمزگان در ســال 
جاری بیشــترین نرخ مشــارکت 
اقتصادی و نســبت اشتعال را دارد  
و با توجه به کرونا، بنگاههای استان 

کمترین تعدیل را داشتند.
علی رئوفی با اشــاره به اینکه 
اســتان مورد بحران کارگری را در 
این شرایط نداشته و با توجه به پایان 

ســال جهت جلوگیری از این گونه 
موارد باید نظــارت صورت گیرد، 
افزود: مشــکلات احتمالی در کار 
گروه های تخصصی بررســی و در 

جهت رفع آن اقدام شود.
همچنیــن مدیرکل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی هرمزگان، مجموع 
واحدهای مشــکل دار دارای معوقه 
در ســال جاری را ۵۹ واحد با بیش 
ار ۵ هــزار و ۶۰۰ نیــرو ذکر کرد و 
گفت: میانگین حقوق معوقه امسال 

۲ ماه است.
اظهــار  ابراهیمــی  هــادی 

امیدواری کرد:  تا پایان سال حقوق 
هــای معوقــه کارگران که بیشــتر 
مربوط به شــرکت های پیمانکاری 
شهرداری و آبفا است، کاهش یابد. 
وی اظهار کرد: اســتان در تابستان 

امســال بالاترین نســبت اشتغال و 
نرخ مشــارکت را داشت و با توجه 
به شیوع کرونا، روند بازار کار استان 
 روند تثبیت شــده و رو به رشــدی 

داشته است.

وزیر صنعت:

رسوبکالادرگمرکبهحداقلمیرسد

اقتصادی 6

گروه اقتصادی -رئیس کمیسیون 
انرژی با تاکید بر اینکه کشــور ما باید 
فرماندهی واحد در برابر دیپلماســی 
انرژی داشــته باشــد، گفت: مبحث 
دیپلماســی اقتصادی و انــرژی باید 
زیرمجموعه دیپلماسی سیاسی مدنظر 
باشد، یعنی وزارتخانه های مربوطه باید 
با هم هماهنگ باشند و سیاست واحد و 

آینده نگرانه  داشته باشیم.
شــرکت دولتی نفت جمهوری 
آذربایجان )سوکار( روز پنجشنبه هفته 
قبل از آغــاز صادرات گاز طبیعی این 
کشــور به اروپا خبر داد. به این ترتیب 
کشــورهای ایتالیا، یونان و بلغارستان 
برای نخستین بار گاز طبیعی جمهوری 
آذربایجان را از طریق خط لوله ترانس 

آدریاتیک )تاپ( دریافت کردند.

ســاخت خط لوله گازی ترانس 
آدریاتیک )تاپ( به ظرفیت انتقال ۱۰ 
میلیارد متر مکعب اخیرا به پایان رسیده 
اســت و این سازه حمل و نقل بخشی 
از دالان گازی جنوب پیش بینی شــده 
برای انتقال گاز طبیعی میدان شاه دنیز 
جمهوری آذربایجان در دریای خزر به 

اروپا است.
 در قالب طرح ایجاد دالان گازی 
جنــوب برای انتقال گاز طبیعی میدان 
شاه دنیز جمهوری آذربایجان به اروپا، 
در چند ســال اخیر همچنین دو خط 
لولــه دیگر از جمله خــط لوله قفقاز 
جنوبی )در خاک جمهوری آذربایجان 
و گرجســتان( و نیز خط لوله ترانس 
آنادولی )تاناپ( در خاک ترکیه احداث 

شده است.

 بــه گفته رونق عبدالله اف رییس 
شــرکت دولتــی نفــت جمهوری 
آذربایجان؛ هفت ســال پیش درباره 
انتقال گاز طبیعی جمهوری آذربایجان 
به اروپا تصمیم نهایی سرمایه گذاری 
اتخاذ و قرارداد ۲۵ ســاله در این زمینه 
امضا شده است.  بر اساس این توافقات 
حاصله ســه خط لولــه گازی )قفقاز 
جنوبی، تاناپ و تــاپ( به طول کلی 
ســه هزار و ۵۰۰ کیلومتر احداث شده 
و در نتیجــه آن گاز طبیعی جمهوری 
آذربایجــان به اروپا انتقال می شــود .  
آنچه اهمیت دارد اینکه شــرکت ملی 
نفت ایران نیز با ســهم ۱۰ درصد یکی 

از ســهامداران توســعه میدان  گازی 
"شاه دنیز" اســت و اکنون سوال این 
است که آیا ما نیز می توانستیم با استفاده 
از ایــن موقعیت به اروپا صادرات گاز 

داشته باشیم؟ 
فریدون عباســی دوانی، در این 
خصوص اظهار داشت: باید مقدمات 
فراهم شــود، هر کاری در ابتدا نیاز به 
سرمایه دارد یعنی ما باید امکان فروش 
نفت، گاز، صنایع معدنی، محصولات 
و مصنوعات ساخته شده را داشته باشیم 
تا ارز وارد کشــور کنیم و پروژه های 
توسعه ای را انجام دهیم و به بازارهای 

هدف ورود کن یم.

وی افــزود: در واقع حتی برای 
بازاریابی در حوزه نفت و گاز هم نیاز 
به سرمایه داریم، ضمن اینکه همه اینها 
مستلزم زمان اســت یعنی استخراج 
محصــولات نفتی و گازی در میادینی 
مثل ســردار جنگل نیاز بــه مطالعه، 
ســرمایه، زمان و تخصص دارد. بعضا 
شرکت های ما تخصص لازم را ندارند 
و یا هنوز نیروی انســانی و تجهیزات 
محدود است.  رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس تصریح کرد: فعلا باید تمرکز 
کشــور بر توســعه میادیــن مرزی و 
مشــترک نفتی و گازی برای برداشت 
بیشتر باشد، چون دستمان بازتر است.

وی با بیان اینکه در حوزه تجارت 
نفت و گاز مباحث سیاسی بیش از هر 
چیز اهمیت دارد، گفت: برای ورود به 
بازار گاز اروپا نوع روابط با ترکمنستان 
و آذربایجــان و همچنین نوع نفوذ و 
روابط این کشورها با تحریم کنندگان 
ما بسیار اهمیت دارد. در این بین منافع 
کشــوری مثل ترکیه هم اهمیت دارد 
که چقــدر اجازه دهد ما مســیرهای 
غیر از ترکیه را به اروپا پیدا کنیم و این 
موضوع می تواند روی روابط ما با ترکیه 

و روسیه تاثیرگذار باشد. 
عباســی دوانی با تاکید بر اینکه 
کشور ما باید فرماندهی واحد در برابر 

دیپلماســی انرژی داشته باشد، افزود: 
مبحث دیپلماسی اقتصادی و انرژی باید 
زیرمجموعه دیپلماسی سیاسی مدنظر 
باشد، یعنی وزارتخانه های مربوطه باید 
با هم هماهنگ باشند و سیاست واحد 
و آینده نگرانه  داشته باشیم.  وی یادآور 
شد: علاوه بر یک سیاست گذاری قوی 
باید قراردادهای بلندمدت و محکمی 
در حوزه صــادرات گاز اتخاذ کنیم تا 
جای پای محکمی در بازار بزرگ گاز 

اروپا داشته باشیم.
رئیس کمیسیون انرژی در ادامه 
با اشاره به ملزومات ورود به بازار گاز 
اروپا از مسیر آذربایجان و خط لوله تاپ 
گفت: مهمتر اینکه باید شرایطی ایجاد 
شود که سرمایه گذار خارجی رغبت به 
رود به ایران داشــته باشد، یعنی منافع 

شرکت ها تامین شود. البته شرکت هایی 
حاضرند در ایران سرمایه گذاری کنند 
اما فعلا تحریم و محدودیت بانکی سد 
راه است. بنابراین در شرایط کنونی ما با 
مسائل سیاسی مواجهیم که باید مقاوت 
کنیم تا این دوره را پشت سربگذاریم.

وی همچنین خاطرنشــان کرد: 
موضــوع دیگر این اســت که حتی 
اگر تحریــم و موانع صــادرات رفع 
شــود مصرف داخلی گاز در کشــور 
ما بالاســت، 8۰ درصــد گاز صرف 
بخش خانگی می شود، اگر ۱۰ درصد 
را صرفه جویی کنیم صــادرات قابل 
ملاحظه ای خواهیم داشت که می تواند 
منجر به دستاوردی برای سرمایه گذاری 
و توسعه مناطق دست نخورده و ورود 

قاطعانه تر بازارهای صادراتی شود.

گروه اقتصادی- با قصور دولت 
در انجــام اصلاحات ســاختاری در 
لایحه بودجه ۱۴۰۰ کل کشور، اینک 
این مسئولیت سنگین بر دوش مجلس 
است که با اتخاذ تصمیمات بزرگ، بار 
اصلاح ساختار را به سرمنزل مقصود 
برســاند. به اذعان کارشناسان، حذف 
ارز ترجیحــی ۴۲۰۰ تومانی که بیش 
از ســه سال است میهمان اقتصاد ایران 
است و در این مدت خسارات فراوانی 
را متوجه سفره مردم، فعالان شناسنامه 
دار اقتصــادی و فضای کســب و کار 
کشور کرده، از جمله اصلاحات مهمی 
است که انتظار می رود توسط مجلس 
اتخاذ شود. فروردین ۹۷ بود که دولت 
تصمیــم گرفت نرخ ارز را تک نرخی 
کــرده و هرگونه معامله در قیمت های 
بالاتر از آن را قاچاق اعلام کند. اسحاق 
جهانگیــری در این باره گفت: دولت 
مصمم است به مردم اطمینان دهد که 
قادر اســت اقتصاد کشور را باثبات، با 
اطمینان و قابل پیش بینــی اداره کند. 
به همیــن دلیل تصمیــم گرفتیم که 
نرخ دلار بــرای تمام فعالان اقتصادی 
و بــرای رفع همه نیازهــای قانونی و 
اداری آنان، نیازهای خدماتی مسافران، 
دانشجویان، محققان و دانشمندانی که 
برای کارهای تحقیقاتی خود به ارز نیاز 

دارند، ۴,۲۰۰ تومان باشد.
اکثر قریب به اتفاق کارشناســان 
اقتصــادی این تصمیم را به ضد منافع 
مردم دانســتند و احتمــال بروز انواع 
و اقســام فساد را گوشــزد کردند اما 
گوش دولت بدهکار هیچکدام از این 
انتقادات نبود؛ تبعات و فســاد توزیع 
ارز ۴۲۰۰ تومانی چنان گســترده شد 
که صدای فعالان بخش خصوصی را 
هم درآورد. فعالان شناسنامه دار بخش 
خصوصــی بارها اذعــان کردند ارز 
۴۲۰۰ تومانی رانت ویژه ای اســت که 
در اختیار افرادی خاص قرار می گیرد 
و قدرت رقابت را از بخش خصوصی 

شناسنامه دار سلب می کند.
رئیس اتــاق بازرگانی، صنایع و 
معادن تهران نیــز اخیراً ارز ترجیحی 
را »ام الفســاد« اقتصــاد ایران خواند و 

خواستار حذف آن شد.
ارز دولتــی ثابــت ماند اما 

قیمت برخی کالاها دوبرابر شد!
سیاســت ارز ترجیحی نه فقط 
قــدرت رقابــت فعــالان اقتصادی 
شناسنامه دار را تضعیف و بازار برخی 
کالاهای وارداتی را در انحصار برخی 
واردکنندگان خاص قرار داد بلکه حتی 
در کنتــرل قیمت کالاها نیز آنگونه که 
باید مؤثر نبود. خلاف آنچه مورد انتظار 

مسئولان کشور بود باعث ثابت ماندن 
قیمت کالاهای اساسی نشد. با مقایسه 
قیمت کالاهایی مانند گوشت قرمز و 
یا چای متوجه می شــویم که با وجود 
ثابــت ماندن نرخ ارز ترجیحی قیمت 
این کالاها از اسفند ۹۶ تا آذر ۹8 بیش 

از دو برابر شده است! 
ارز ترجیحی تولید را نابود 

کرد
نکته قابل توجه آنجاســت که نه 
فقط توزیــع ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث 
کنترل قیمت نشــد، بلکه مســئولان 
برای کنتــرل قیمت در برخی بازارها، 
به افزایش واردات روی آوردند. مرکز 
پژوهش هــای مجلس معتقد اســت 
هرچنــد قیمت برخــی از کالاها پس 
از یک دوره نوسان شدید )مانند مرغ، 
شکر و …( در بازار کنترل شده است، 
اما این کنتــرل قیمتی، با هزینه حجم 
بالای واردات ایــن کالاها و درنتیجه 
آسیب به تولید داخل و هدررفت منابع 
ارزی صورت گرفته است. برای مثال 
در حالی که ایران در سال های گذشته 
صادرکننــده مــرغ بــوده، در نه ماهه 
نخست سال ۱۳۹8 بیش از دو میلیون 
دلار واردات گوشت مرغ داشته است.

کنترل های قیمتی صــورت گرفته بر 
روی قیمت مرغ باعث آســیب جدی 

به تولید مرغ در ایران شــده و ضرر و 
زیان برای ایــن واحدهای تولیدی به 
همراه داشته است و این درحالی است 
که دولت با اختصــاص ارز ۴۲۰۰ به 
نهاده هــای تولید، ادعــای حمایت از 
تولیدکنندگان این محصولات را دارد.

  عزم مجلس برای تک نرخی 
کردن ارز

این سیاست اشــتباه باعث شده 
تا به بهانه گران نشــدن کالای اساسی 
جیب واردکنندگان پر پول شــود و در 
بسیاری از موارد )مانند مواردی که در 
جدول بالا آمد( قیمت نیز کنترل نشود. 
این در حالی است که می توان با حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی، یارانه دهک های 
پاییــن درآمدی جامعــه را به گونه ای 
افزایــش داد که اثر حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی خنثی شــود. در بودجه ۱۴۰۰ 
هرچند صحبتــی از ارز ۴۲۰۰ تومانی 
نشــده اســت اما حمید پورمحمدی 
معاون امور اقتصادی ســازمان برنامه 
در اظهارنظری گفته اســت: در لایحه 
بودجه ســال آینده، 8 میلیارد دلار ارز 
۴۲۰۰ تومانــی شــامل ۲ میلیارد دلار 
برای معیشــت و ۶ میلیارد دلار برای 
نهاده ها و کالاهای اساســی دیده شده 
اســت. البته دولت در بودجه ۱۴۰۰ به 
نحــو زیرکانه ای راه را برای حذف ارز 

۴۲۰۰ تومانی باز گذاشته است. در بند 
۴ جز ب تبصره ۱ بودجه آمده اســت، 
در صــورت تغییر نرخ ترجیحی مورد 
اســتفاده در این قانون به نرخ سامانه 
معامــلات الکترونیکــی )ETS(، به 
دولــت اجــازه داده می شــود منابع 
وصولی را به ردیف درآمدی شــماره 
۱۶۰۱۳۶ جدول شماره )۵( این قانون 
واریــز نماید. منابــع واریزی از محل 
ردیف شــماره ۵۳۰۰۰۰-۷۱ جدول 
شــماره )۹( این قانــون صرف تأمین 

معیشت و سلامت مردم می شود.
پایین  دهک هــای  یارانــه 

درآمدی می تواند ۷ برابر شود

اگر نرخ ارز در حال حاضر حدود 
۲۴ هزار تومان در نظر گرفته شود. مابه 
التفــاوت ارز ترجیحی و ارز آزاد برای 
8 میلیارد دلاری که قرار است در سال 
آتی صرف ارز ترجیحی شود، رقم ۱۶۰ 
هزار میلیارد تومان می شــود؛ این در 
حالی است که رقم در نظر گرفته شده 
برای طرح تأمین کالاهایی اساسی که 
توسط مجلس تصویب شد حدود ۳۰ 
هــزار میلیارد تومان برای ۶ ماه بود که 
دولت را مکلف به پرداخت ۱۲۰ هزار 
تومان به ازای هر نفر برای ســه دهک 
پاییــن درآمدی جامعه کرد. اگر مبنای 
محاســبه طرح تأمین کالاهای اساسی 

را مبنــا قرار دهیم، با حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی می توان یارانه سه دهک پایین 
درآمدی را ۳۰۰ هــزار تومان به ازای 
هــر نفر افزایش داد که با رقم پرداختی 
فعلی، حدود ۳۵۰ هزارتومان می شود.
معاون اقتصــادی مرکز پژوهش های 
مجلس دربــاره راه هــای جایگزین 
تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی می گوید: 
بخشی از پول حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
را می توان مستقیماً به مصرف کنندگان 
اختصاص داد اما نه لزوماً به همه مردم. 
ســه یا چهار دهــک اول جامعه مانند 
پزشکان و وکلا لزومی ندارد که یارانه 

بگیرند.

دولتــی که حاضر نیســت 
با تبعــات اجتماعی یک تصمیم 

درست مواجه شود!
یکــی از دلایل مهمــی که بنظر 
می رســد موجب شــده دولت نتواند 
برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی تصمیم 
قاطــع اتخاذ کنــد، بیــم از تبعات و 
هزینه های اجتماعی این تصمیم است. 
به هرحــال ذینفعان ارز ۴۲۰۰ تومانی 
در بخش واردات که طی ســه ســال 
گذشته از منافع ارز ترجیحی بصورت 
نامشروع بهره مند بوده و با سوءاستفاده 
از این یارانه، میلیاردها تومان ســود به 
جیب زده اند، نظاره گر حذف این ارز 
نخواهند بــود و چنانچه دولت نتواند 
ذینفعان و بازیگران این زنجیره شامل 
واردکننــدگان، توزیع کنندگان، خرده 
فروشــان و مردم را درباره این تصمیم 
و تبعات واقعی و حواشی احتمالی آن 
توجیه و قانع کنــد، حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بــا هزینه های اجتماعی جدی 

مواجه خواهد شد.
ناتوانــی دولــت در مدیریــت 
ذینفعــان و اقناع افکار عمومی جهت 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در حالی است 
که متأسفانه دولت طی سالهای گذشته 
در تصمیمات اشتباه خود، هزینه های 
اجتماعــی زیادی به کشــور تحمیل 
کرده اســت که نمونه اخیر آن، اصلاح 
قیمــت بنزین در آبان مــاه ۱۳۹8 بود.

طبق اطلاع برخی منابع آگاه، کمیسیون 
تلفیــق قصد تک نرخی کــردن ارز و 
افزایش یارانــه دهک دهم درآمدی تا 
۵۰۰ هزار تومــان را دارد اما باید دید 
درنهایت آیا کمیسیون تلفیق می تواند 
در راســتای اصلاح ســاختار بودجه 
که جزو مطالبات مهم رهبری اســت، 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را به سرانجام 

برساند یا خیر.

حذف ارز ۴۲۰۰ می تواند ۲.۵ برابر رقم پیشنهادی مجلس برای طرح تامین کالاهای اساسی منبع جدید ایجاد کند
 و یارانه سه دهک پایین درآمدی را به هر نفر حدود ۳۵۰ هزار تومان افزایش دهد.

حذف ارز ترجیحی؛ گام بلند اصلاح 
ساختار بودجه
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تداومتمایلسرمایهگذارانبهورودنقدینگی
دربورس

گروه اقتصادی -یک کارشناس بازار سرمایه گفت: با توجه به نقدشوندگی 
مناســبی که در بازار سرمایه وجود دارد، سرمایه گذاران به سرمایه گذاری خود 
در ایــن بازار ادامه می دهند و جریان ورود نقدینگی در این بازار تداوم خواهد 
داشــت. »جلال روحی« به نوســان های اخیر در معاملات بورس اشاره کرد و 
افزود: روند اصلاحی شــاخص بــورس در محدوده های کانال یک میلیون و 

۳۵۰هزار واحد تا یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد است.
وی اظهار داشت: در صورتی که شاخص بورس از مقاومت یک میلیون 
و ۴۶۰ هزار واحد عبور کند می تواند به راحتی تا کانال یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
واحد رشــد داشته باشد. این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: شاخص 
بورس ممکن است بهمن ماه تا کانال یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد در حرکت 
باشد، رصد معاملات بازار سهام نیز نشان می ده د که شاخص بورس در همین 
محدوده ها بماند و در نوســان باشد. به گفته وی، شاخص بورس به آرامی در 
حال حرکت است و دیگر مانند گذشته برای دستیابی به اعداد بالاتر به صورت 

افسار گسیخته به روند خود ادامه نمی دهد.
روحــی با اشــاره به اقدامات تاثیرگذار در بهبــود روند معاملات افزود: 
بازارگردان ها باید به صورت کنترل شــده به فعالیت خود در بازار ادامه دهند، 
فعالیتی که قرار اســت بازارگردان ها و صندوق ها انجام دهند باید به صورت 
شفاف باشد، همچنین در کنار آن باید اقدامی صورت گیرد تا فعالیت سهامداران 
حقیقــی و حقوقی که در تابلوی TSETMC نشــان داده می شــود فعالیت 
بازارگردان ها هم در این ســامانه دیده شود. این کارشناس بازار سرمایه گفت: 
اگر فعالیت و عملکرد بازارگردان ها و صندوق ها در طول یک روز در تابلوی 
TSETMC نشان داده شود می تواند کمک کننده به شفاف سازی معاملات 

و تزریق اعتماد در این بازار باشد.
وی با اشاره به روند معاملات بورس در مقایسه با بازار طلا، دلار و مسکن 
افزود: مولفه های اقتصادی مانند وجود آرامش سیاسی نسبی در کشور، تعیین 
نتیجه انتخابات آمریکا، مطرح شــدن بحث بودجه و ثبات نرخ دلار در کشور 
نشان دهنده حفظ اقبال سرمایه گذاران برای ورود سرمایه های خود به بازار سهام 
است که در صورت تغییر این مولفه ها ممکن است مسیر نقدینگی ها به سمت 

بازار طلا، ارز و مسکن تغییر کند.
روحی ادامه داد: با توجه به نقدشــوندگی مناســبی که در بازار ســرمایه 
وجود دارد، سرمایه گذاران به سرمایه گذاری خود در این بازار ادامه می دهند و 
جریان ورود نقدینگی در این بازار تداوم خواهد داشت.به گفته این کارشناس 
بازار سرمایه، با توجه به مطرح شدن بحث مالیاتی برای خریداران سکه، ارز و 
مسکن همچنان اقبال  به سمت بازار سرمایه است. وی خاطرنشان کرد: ارزش 
معاملات و گردش پولی که به صورت روزانه در بازار ســرمایه وجود دارد به 
طور متوســط  حدود ۱۵ هزار میلیارد تومان است که این موضوع نشان دهنده 
ادامه تمایل ســهامدارن برای ســرمایه گذاری در این بازار است.روحی گفت: 
مقایسه شرایط فعلی بازار سرمایه با سال ۹۲ و مسایلی که بعد از ریزش شاخص 
بورس از مرداد تا مهر ماه پیش آمد نشــان دهنده آن بود که این بازار نباید افت 

شدیدی را تجربه می کرد.
این کارشــناس بازار سرمایه اظهار داشــت: باتوجه به بحث حذف دلار 

۴۲۰۰تومانی از سال ۱۴۰۰ آینده خوبی را برای این بازار متصور هستیم.

خطلولهتاپوفرصتایرانبرایصادراتگازبهاروپا

ایرلاینهایاآژانسهایهواپیمایی؛

مقصرگرانیبلیتهواپیماکیست؟

مشاوروزیرتعاون،کارورفاهاجتماعی:

رصدبنگاههایمشکلداردردستورکاروزارتتعاونوکارقراردارد

نکته قابل توجه آنجاســت که نه فقــط توزیع ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث کنترل قیمت نشــد، بلکه 
مســئولان بــرای کنترل قیمــت در برخی بازارهــا، بــه افزایــش واردات روی آوردند. مرکز 
پژوهش هــای مجلــس معتقد اســت هرچند قیمــت برخی از کالاهــا پس از یک دوره نوســان 
شــدید )مانند مرغ، شــکر و …( در بازار کنترل شــده اســت، اما این کنترل قیمتــی، با هزینه 
حجــم بــالای واردات ایــن کالاها و درنتیجه آســیب به تولیــد داخل و هدررفــت منابع ارزی 
صورت گرفته اســت. بــرای مثال در حالــی که ایران در ســال های گذشــته صادرکننده مرغ 
بوده، در نه ماهه نخســت ســال ۱۳۹۸ بیش از دو میلیون دلار واردات گوشــت مرغ داشته است


